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 نخستين سؤال ما در باره زمينه هاي حضور شهيد مفتح در 
مسجد جاويد است. ايشان به چه ترتيب امام جماعت مسجد 
جاويد شدند و برنامه هاي اين مسجد چگونه به تدريج سر و 

سامان پيدا كرد؟
اينكه ارتباط مؤسس مسجد جاويد، آقاي جاويد و پدرم از كجا و چگونه 
برقرار شد، چون سن زيادي نداشتم،  اطلاعات زيادي ندارم، اما در آن زمان 
اگر كوچك ترين مركزي پيدا مي شد كه امكان فعاليت هاي سياسي لازمه 
را در آن انجام داد، ش��هيد مفتح فرصت را مغتنم مي شمردند و لذا از اين 
مسجد هم به نحو احسن استفاده كردند و خلأ مركزي را كه فعاليت هاي 
لازم را براي  آگاهي دادن به نس��ل جوان �  به خصوص قشر دانشگاهي كه 
بيشتر با شهيد مفتح مرتبط بودند و خود ايشان هم به بيدار كردن اين نسل 
و دادن آگاهي به آنها علاقه مندتر بودند � پر كردند و اين مسجد كوچك 
و در آن زمان دورافتاده را به مركز بسيار فعالي تبديل كردند و اين بسيار 

حركت تأثيرگذاري در جامعه دانشگاهي آن زمان آغاز شد. 
ظاه�راً محله اي ك�ه مس�جد جاوي�د در آن قرار داش�ت، 
اقليت نش�ين هم بود و اقليت هاي مسيحي و كليمي هم در 
آن س�كونت داش�تند و الان هم همين طور اس�ت. مسجد 
ديگري هم در آن منطقه وجود دارد. نكته مهم اين است كه 
چه شد كه اين مسجد نزد مردم چنين جايگاهي پيدا كرد و 
حتي بر حسب گزارش هاي ساواك، محل تردد جمعيت هاي 
چندهزار نفري شد و در نهايت هم به فرجامي دچار شد كه 

به آن خواهيم پرداخت. 
اين از خصوصيات شهيد مفتح بود. تعبيري كه من گاهي اوقات راجع به 
ايش��ان دارم، اين است كه ايشان انسان بس��يار خاصي بود و ويژگي هاي 
برجسته اي داشت. طول عمر شهيد مفتح بسيار كوتاه بود و ايشان بيشتر 
از 51 سال عمر نكردند، اما عرض وجودي شهيد مفتح و محدوده اي كه 
تحت تأثير قرار دادند، بسيار وس��يع بود، يعني شهيد مفتح در هر محلي 
كه حضور پيدا مي كردند، تا دايره و شعاع وسيعي در اطراف خود را تحت 

تأثير قرار مي داد. 
مسجد جاويد مسجد دورافتاده و پرتي در يك كوچه فرعي بود و شما هم 
كه اشاره كرديد كه اقليت نشين بود. ايشان آنجا را تبديل به مركزي كرد 
كه در كل كشور تأثيرگذار شد. مسجد قبا هم همين طور بود. مسجد قبا 
هم يك مسجد كوچك در يك خيابان فرعي بود، اما طوري شد كه آيت الله  
هاشمي  رفسنجاني مي گفتند ما در زندان كه بوديم، منتظر بوديم كه يك 
ملاقاتي بيايد و به ما بگويد كه ديشب در مسجد قبا چه خبر بود؟ و اينها به 
خصوصيات فردي شهيد مفتح و فعاليت هاي ايشان و در واقع جاذبه اي كه 
در ايشان در ميان اقشار مختلف مردم، خصوصاً دانشگاهيان و فرهيختگان 
داشت، برمي گشت، طوري كه شهيد مفتح هر جا كه بود، ولو در محله اي 
دورافتاده اي هم بود، آنجا به عن��وان مركز قرار مي گرفت و مدت كمي به 
فعاليت ادامه مي داد. خود مس��جد جاويد هم گمانم دو سه سالي بيشتر 
طول نكشيد، اما نام ماندگاري در تاريخ انقلاب شد. همين طور مسجد قبا 
كه از سال 54 با حضور شهيد مفتح شروع به فعاليت كرد، در سال هاي بعد 

تنها كانون مبارزه بود كه همچنان تا انقلاب به كار خود ادامه مي داد. 
اين مسئله به خصوصيات فردي شهيد مفتح و جاذبه ايشان و نكته سنجي ها 

و دقت ظرافتي كه در فعاليت هايشان داشتند، برمي گشت. 
غير از عامل مديريت والا و مس�لط ش�هيد مفت�ح، ظاهراً 
يكي از عوامل حساس�يت ش�ديد س�اواك به اين مسجد، 
س�خنراناني بودند كه ايش�ان دعوت مي كردند كه بعضاً از 
تهران هم نمي آمدند، مثل مقام معظم رهبري كه ظاهراً يكي 
از دلايلي كه ساواك فشار زيادي روي اين مسجد آورد و هم 
ايشان و هم شهيد مفتح را دستگير و مسجد را تعطيل كرد، 
همين س�خنراني ها بود. از چهره هايي ك�ه در آنجا صحبت 
مي كردند و تأثيرش و خاطرات احتمالي  شما در اين زمينه 

چه گفتني هايي داريد؟
همين طور است، يعني شهيد مفتح از چهره هايي دعوت مي كردند كه بر 
جامعه تأثيرگذار بودند، منجمله كساني كه در تهران بودند، مثل شهيد 
مطهري و ش��هيد باهنر و منحصر به اين هم نبودند و از شهرس��تان هاي 
مختلف، دوس��تاني را كه با آنها مرتبط بودند و مي ديدند كه ش��خصيت 
و صحبت هايش��ان براي مردم جاذبه دارد، دع��وت مي كردند. در آخرين 
سخنراني اي كه در مسجد جاويد انجام ش��د و من خودم با آنكه كوچك 

بودم، در آنجا حضور داش��تم و آن صحنه را شاهد بودم، جمعيت فراواني 
جمع شده بود و مسجد و حتي كوچه مس��جد پر از جمعيت بود و شايد 
جمعيت حتي تا خود خيابان ش��ريعتي هم رس��يده بود. به هر حال اين 
آخرين سخنراني اي بود كه در آن مسجد برگزار شد و خاطرم هست شب 
كه در ماشين به طرف منزل برمي گشتيم � پدرم بودند و برادر بزرگم كه 
نماينده مجلس هستند �  خاطرم هس��ت كه پدرم از مطالبي كه آيت الله 
خامنه اي فرموده بودن��د، خيلي تعري��ف مي كردند و نكات��ي كه در آن 

سخنراني گوشزد كرده بودند، مورد توجه شهيد مفتح قرار گرفته بود. 
نكته اي كه در سيره ش�هيد مفتح كاملًا بارز است و كساني 
كه در باره سيره ايشان تحقيق كرده اند، به آن برخورده اند، 
اين است كه ايشان برخلاف بسياري از آقايان تهران، سعي 
داشت خيلي گزك به دست س�اواك ندهد تا محافلي را كه 
مديريت مي كرد، تعطيل نشوند. مثلاً مرحوم آيت الله طالقاني 
بسيار بي پروا به دستگاه مي تاخت و شايد اين مسئله خيلي 
برايش مهم نبود كه مسجد هدايت را تعطيل كنند يا نكنند 
و فقط چيزي را كه مي خواس�ت بگويد، مي گفت و يا آقايان 
ديگر، ولي ما در كنار كارهاي انقلابي، در شهيد مفتح نوعي 
دقت و دورانديشي را هم مي بينيم كه خيلي اصرار نداشتند 
كه مس�جد حتماً به خاطر يك س�خنراني تعطيل شود. اگر 
درب�اره جمع اي�ن ويژگي در مس�جد جاويد و مس�جد قبا 

تحليلي داريد، بيان كنيد. 
من در آن موقع در س��ني نبودم كه اين موضوع را از ايش��ان سؤال كرده 
باشم و يا پاسخ هايي را كه به ديگران مي دادند، شنيده باشم، ولي دقت در 
عملكرد ايشان نشان مي دهد كه اين نوع مراكز �  از جمله مسجد جاويد و 
مسجد قبا � را به عنوان پايگاهي براي فعاليت ها، خصوصاً جوانان انقلابي 
مبارز و مسلمان حفظ كنند و براي اين نكته، بيشتر اهميت قائل بودند تا 
اينكه بخواهند يك حركت سياسي مقطعي تندي انجام بدهند و آن پايگاه 
از دست برود. ايش��ان حفظ پايگاه را با آرامش و با شيوه اي كه حساسيت 
كمتري را برانگيزد و كمتر گزك دست دشمن بدهند، مهم تر مي دانستند. 
من اين نكته يادم نيست، ولي شايد در ذهن بعضي از افراد اين انتقاد بوده 
كه چرا آن طور كه بايد تند و انقلابي و پرخاش جويانه عمل نمي شود. يادم 
هست بعد از درگذشت دكتر شريعتي، من از مدرسه به مسجد قبا آمدم و 
ديدم كه اطلاعيه زده اند كه تا اطلاع ثانوي مسجد قبا تعطيل است، چون 
در آن زمان با وضعيتي كه دانش��جويان انقلابي و مبارز و علاقه اي كه به 
دكتر شريعتي داشتند، احتمال اينكه در مسجد قبا پايگاه مبارزاتشان بود، 
جمع ش��وند و تظاهرات كنند، زياد بود و در نتيجه بهانه به دست ساواك 
مي افتاد كه مسجد قبا را تعطيل كند. شهيد مفتح به اين نتيجه رسيدند 
كه بايد مدتي از اين واقعه بگذرد و گزك به دست ساواك داده نشود و بعد 

مسجد را باز كنند. 
حركت هايي از اين دس��ت در سيره شهيد 
مفتح به چشم مي خورد كه سعي مي كردند 
مركز و پايگاه مبارزاتي را حفظ كنند و كمتر 

بهانه به دست دشمن بدهند. 
ظاه�راً بي�ن چهره هاي�ي چون 
آيت الله طالقاني، آقاي  هاشمي، 
آق�اي خامن�ه اي و ديگ�ران كه 
بيشتر در جبهه درگيري بودند با 
چهره هايي مثل شهيد مطهري، 
شهيد مفتح و شهيد بهشتي كه 
بيشتر در جبهه فرهنگي بودند، 
تفاوت هاي�ي وج�ود داش�ت و 
درگيري هاي سياس�ي به شكل 
پررن�گ در زندگي اينه�ا وجود 
نداش�ت و اين گ�روه اولويت را 

بيش�تر به كار فرهنگي مي دادن�د و معتقد بودن�د اگر كار 
فرهنگي انجام شود، به خودي خود خروجي آن در عرصه اي 
خواهد بود كه آن آقايان تلاش مي كنند. اين تفاوت رويكرد 
را تا چه حد مي پذيريد و فكر مي كنيد براي انقلاب چه آثار 

و بركاتي داشت؟
اينكه اين بزرگان واقعاً با هم قراري داشتند و تقسيم كاري كرده بودند 
و بين آنها هماهنگي اي وجود داشته يا نه، من اطلاع ندارم، اما برداشت 
خود من اين است كه هدف امثال شهيد مفتح اين بود كه هر جا احساس 
مي كردند مي ش��ود فعاليتي كرد، ولي كس��ي تا به حال آن ضرورت را 
تشخيص نداده يا همتش را نداشته كه مسئوليت را به عهده بگيرد و در 
زمينه مسائل مبارزاتي و انقلابي، باري روي زمين مانده، هر يك از اين 
بزرگان سعي مي كردند آن بار را بردارند و حركت را گاهي به سمت جلو 
ببرند. من نمي دانم بين اين آقايان هماهنگي اي صورت گرفته بود كه 
هر كدام، چه بخشي از فعاليت ها را به عهده بگيرند يا هر كس با توجه 
به هدف بزرگي كه اين بزرگان داشتند و آن پيشبرد نهضت اسلامي به 
رهبري امام بود، هر كدام فكر مي كردند هر كاري كه مي ش��ود در اين 
زمينه كرد، به عهده مي گرفتند و خلأهايي را كه احس��اس مي كردند 
وجود دارد، پر كنند. اگر بعضي از افراد در مبارزات تند و پرخاش جويانه 
وارد مي شدند، در آنجا ضرورتي نداشت كه امثال شهيد مفتح و شهيد 
مطهري وارد شوند، چون افراد در آنجا بودند، ولي در مسائل فرهنگي 
بارهايي بر زمين مانده بود و انحرافاتي كه نهايتاً منجر به امثال مجاهدين 
خلق مي شد، نشان مي داد كه اينجا خلأيي وجود دارد، لذا اين بزرگان 
س��عي مي كردند مس��ئوليت بارهاي زمين مانده اين جنبه را به دوش 
بگيرند. شايد چنين چيزي بوده و بدون اينكه هماهنگي خاصي بين آنها 
وجود داشته باشد، هر كدام سعي مي كرده اند، خلأيي را كه در عرصه اي 

وجود دارد، پر كند. 
بعد از تعطيل ش�دن مس�جد جاويد، ش�هيد مفتح، كانون 
فعاليت هاي خود را به مسجد قبا بردند. ساواك مي دانست 
كه مسجد جاويد به دليل حضور ايشان، مسجد جاويد شده 
بود و بنابراين ايشان هر جا مي رفتند، همان شيوه سابق را 
ادامه مي دهد. پس چرا مانع فعاليت هاي ايش�ان در مسجد 

قبا نشدند؟
شايد محملي نداشتند. شهيد مفتح از اواخر دهه 40 ممنوع المنبر و نيز 
ممنوع الاقامت در شهر قم هم مي ش��وند. در همان زمان ايشان ناچار به 
تهران مهاجرت مي كند و در دانش��گاه تهران، جزو هيئت  علمي مشغول 
فعاليت  مي شود. من نمي دانم واقعاً چه سياستي پشت اين كار بوده. اگر 
به ياد داشته باش��يد امثال پرويز نيكخواه كه كمونيست بودند، وقتي از 
خارج آمدند، مدت ها شديداً عليه ش��اه فعاليت كردند و بعد كه به زندان 
افتادند، ب��ا قول همكاري به ش��اه حتي 
به وزارت هم رسيدند. ش��ايد رژيم شاه 
تصور مي كرد ب��ا دادن اين ميزان آزادي 
به ش��هيد مفتح مي تواند ايش��ان را هم 
مثل نيكخواه به س��مت خود جلب كند 
تا اين جور شخصيت ها با رژيم راه بيايند. 

شايد هدفشان اين بوده. 
محافل مسجد قبا بسيار پرشورتر 
از مسجد جاويد و خروجي هاي آن 
هم بيش�تر بوده. تص�ور مي كنيد 
چق�در از اب�واب جمعي مس�جد 
جاويد، بعد از رفتن شهيد مفتح به 

مسجد قبا به آنجا منتقل شدند؟
تقريباً همه جوان��ان انقلابي اي كه ما 
مي ش��ناختيم �  عده اي شهيد شدند و 
عده اي هستند و بعضي پس از انقلاب 

تا نمايندگي مجلس و وزارت هم رسيدند � به مسجد قبا آمدند و همان 
بدنه دانشجويي فعال در مسجد جاويد، در مسجد قبا هم به فعاليت خود 
ادامه داد، از جمله آقاي فرزاد رهبري، آقاي علم الهدي، شهيد حسن 
اجاره دار و آقاي سخائي قبلاً در مسجد جاويد بودند. بعد از انقلاب شهيد 
مفتح مي گفتند: »موقعي كه مرا دستگير كردند، شكنجه دادند و من 
حتي اس��م يكي از بچه ها را هم نياوردم«. قبل از انقلاب، شهيد مفتح 
براي اينكه روحيه اعضاي خانواده تضعيف نشود، از شكنجه شدن حرفي 
نمي زدند و مي گفتند: »شرايط زندان عادي است و مشكلي نيست«. اين 
حرف شهيد مفتح نشان مي دهد كه در مسجد جاويد هم محور همين ها 
بوده اند كه ساواك مي خواست نام آنها را بداند. اينها بعداً به مسجد قبا 
هم آمدند و نمايشگاه كتاب برپا كردند، شهيد اصغر زماني بود و شهيد 
جواد مالكي و شهيد حبيب مالكي. در واقع هسته اصلي جوانان دانشجو 

همين گروهي بودند كه در مسجد جاويد هم فعاليت داشتند. 
يكي از محورهاي ثابت ش�هيد مفتح در مس�جد جاويد 
كه بعد در مس�جد قبا ادامه پيدا كرد و هنوز هم هس�ت، 
فعاليت هاي خدماتي مساجد يعني جمع آوري كمك براي 
نيازمندان ب�ود كه خود موجب ورود بس�ياري از افراد به 
مسجد مي شد و در ضمن كاركرد مسجد را از يك كاركرد 
فرهنگي و سياس�ي صرف به اين جنبه ها توسعه مي داد. 
از اين جنبه ها هم اگر خاطراتي داريد، ش�نيدنش مغتنم 

خواهد بود. 
شهيد مفتح روي اصولي كه خيلي به آن پايبند بودند و از ويژگي هاي 
يك روحاني است و مردم از كس��ي كه در اين لباس است توقع دارند، 
بسيار حساسيت داشتند، يعني با اينكه شخصيت دانشگاهي بود، اما 
هيچ وقت زيِ طلبگي خود را از دس��ت نداد. يك بار عموي من تعريف 
مي كرد كه در اوج نهضت امام و قبل از تبعيد ايشان، يك بار منزل امام 
بوديم و وقتي بيرون آمديم، سر كوچه كه رسيديم كسي آمد و گفت كه 
امام با آقاي مفتح كار دارند. عمويم مي گفتند: »من نرفتم و شهيد مفتح 
رفت«. بعد از ده دقيقه كه برگشت، پرسيدم: »آقاي خميني با شما چه 
كار داشتند؟« گفتند: »امام تأكيد كردند سعي كنيد جنبه روحاني تان 

تحت الشعاع جنبه دانشگاهي شما قرار نگيرد.«
اينكه شهيد مفتح به توصيه امام اين را رعايت مي كرد يا خصلت خودش 
بود، به هر حال س��عي مي كرد چيزي را كه مردم از يك روحاني توقع 
دارند و يا بعد كه امامت مسجد جاويد يا مسجد قبا را به عهده گرفتند، 
آنچه را كه توقع از امام جماعت هست، انجام مي دادند و سعي مي كردند 
تحت الشعاع مبارزات تند سياسي و فرهنگي قرار نگيرد و به اهل محل 
و نيازمندان و جنبه هايي كه از يك روحاني و امام جماعت توقع هست، 
عمل كنند و سعي مي كردند نسبت به اينها هم به هيچ وجه بي توجهي 

صورت نگيرد. 
ظاهراً قرار بود شما به عنوان فرزند روحاني شهيد مفتح، 
آثار ايش�ان را گردآوري و منتش�ر كنيد. اين كار در چه 
مرحله اي است؟ و آيا اين امكان وجود دارد كه در آينده 

نزديك، شاهد انتشار آثار ايشان باشيم يا نه؟
مهم ترين اثر علمي اي كه از شهيد مفتح باقي مانده، تعليقه ايشان بر 
اسفار ملاصدراست. شهيد مفتح علاوه بر اينكه فقيه و مجتهد بودند، اما 
در قم به عنوان استاد علوم معقول، يعني فلسفه و منطق مشهور بودند. 
كتاب منطق ايش��ان در همان زمان چاپ شد و خيلي مورد استقبال 
قرار گرفت و مرحوم علامه طباطبايي هم بر آن تقريظ نوش��تند و با 
عنوان »روش انديشه« چاپ شد، اما كتاب فلسفي ايشان كه تعليقه 
بر كتاب ملاصدراست، اجازه نش��ر پيدا نكرد. در فعاليت هايي كه در 
لبنان همراه با آقاي صدر كه از دوستان دوران طلبگي ايشان بود، به 
پيشنهاد آقاي صدر تصميم مي گيرند اين كتاب را در مصر چاپ كنند.  
اين نسخه چندين بار تايپ و تصحيح شد و نهايتاً شهيد مفتح نسخه 
نهايي را به مصر بردند و در آنجا در مطبعه بود كه به پيروزي انقلاب و 
مفقود شدن آقاي صدر و نهايتاً شهادت ش��هيد مفتح خورد و بعد هم 
قطع ارتباط با مصر و ما هيچ ردي از اين كتاب در مصر نداشتيم. خيلي 
هم كار را دنبال كرديم، اما راه بس��ته بود و كسي هم كه اطلاع دقيقي 
داشته باشد، نبود. نهايتاً  بعداز چند سال يك تابستان وقت گذاشتم و 
از نسخه هاي مياني و نوشته هايي كه هنوز به نسخه نهايي نرسيده بود 
و آنها را جمع و جور كرديم و زير نظر حضرت آيت الله جوادي آملي، كار 
پاورقي نويسي و تصحيح آن صورت گرفت و نهايتاً آخرين خبر اينكه تا 
چند روز ديگر اين اثر از زير چاپ درمي آيد و بوستان كتاب حوزه علميه 
قم عهده دار چاپ آن است و الان مرحله صحافي را مي گذراند و تا آخر 

آبان قرار است به بازار عرضه شود. 
»روش انديشه« تجديد چاپ نمي شود؟

در مورد اين كتاب هم قرار شد، گروهي كار پاورقي نويسي و تصحيح را 
انجام بدهند كه به نحو خوبي تجديد چاپ شود. حضرت آيت الله سبحاني 
مي فرمودند شهيد مفتح سعي داشتند به جاي نوشتن، بيشتر نويسنده 
تربيت كنند و مقدمه هايي براي كتاب ها مي نوشتند كه مجموعه زيادي 
است و اوايل انقلاب هم در قالب كتابي چاپ شد و قرار است تجديد چاپ 
شود. رساله فوق ليسانس و رساله دكتراي ايشان را هم سعي مي كنيم 
با كيفيت خوبي چاپ كنيم، ولي بيشتر تلاشمان را گذاشته بوديم روي 
اينكه تعليقه اسفار ايشان را به نتيجه برسانيم و وقتي اين كتاب به بازار 
عرضه شود، ان شاءالله فراغتي حاصل مي شود كه به سراغ ساير كتاب هاي 

ايشان برويم. 
با سپاس از شما كه وقتتان را در اختيار ما قرار داديد.   

سرمقاله

يادكردي از كانون هاي شاخص 
انقلاب درتهران

نقش جاويد  يك مسجد 
بررسي دقيق تاريخ  فرح 

مبارزات اس��لامي ستوده
در ق��رن حاضر و 
نق��ش بي بدي��ل 
مساجد در پيروزي 
انقلاب، تأثير ش��گفت انگيز اي��ن مراكز را كه 
محور هميشگي تاريخ اسلام در پيشبرد اهداف 
متعالي الهي بوده اند، به خوبي آشكار مي سازد. 
انقلاب اس��لامي ايران نيز پي��روزي خود را 
مديون مس��اجد و روحانيون مبارز و آگاهي 
است كه از اين كانون ها در جهت آگاهي بخشي 
و بسيج توده ها �  به ويژه جوانان � به بهترين نحو 
اس��تفاده كردند. نام هاي برجس��ته اي چون 
مس��جد هدايت با محوريت آيت الله طالقاني، 
مس��جد جليلي با هدايت ارزش��مند آيت الله 
مهدوي كني، حسينيه ارش��اد با تلاش هاي 
ارزشمند آيت الله ش��هيد مطهري و نيز دكتر 
شريعتي و مسجد جاويد با تلاش و مجاهدت 
آيت الله شهيد مفتح، در كنار ساير مساجد و 
مراك��ز ديني، روزهاي درخش��ان مب��ارزه و 
آگاهي بخشي به مردمي را كه تشنه دريافت 

حقايق الهي و قرآني بودند، به ياد مي آورد.
مسجد جاويد كه اين روزها در سالگرد تأسيس 
آن قرار داريم، هر چن��د در يكي از كوچه هاي 
دورافتاده خيابان ش��ريعتي )جاده ش��ميران 
قديم( قرار داشت و ساكنان آن كوي و برزن، 
غالباً از اقليت هاي ديني ارمني و يهودي بودند 
و علي القاعده نبايد از رون��ق زيادي برخوردار 
باش��د، با همت ش��هيد آيت الله دكتر مفتح، 
تبديل به يكي از فعال تري��ن مراكز مبارزاتي 
ش��د، آنگونه كه س��رانجام رژيم شاه تصميم 
گرفت آنجا را تعطيل كند. مس��جد جاويد در 
كوچه شهيد جوهرچي و در منطقه اي كه به 
باغ صبا شهرت داشت، ساخته شد. از آنجا كه 
حضور مسلمانان در اين منطقه اقليت نشين 
رو به افزايش بود و با وجود كنيس��ه اي كه در 
ابتداي كوچه مقدم قرار داشت، ضرورت ايجاب 
مي كرد كه مس��جدي در آن منطقه س��اخته 
شود. البته در آن منطقه سه مسجد به نام هاي 
نوريان، امام حسين)ع( و مسجدالرضا)ع( هم 
در خيابان بهار شمالي وجود داشتند، اما باني 
مس��جد مرحوم عباس جاويد تجريشي كه از 
افراد متمكن و خيّر تهران بود، تصميم گرفت 
نام خود را در اين مسجد پربركت جاودانه كند 
و براي س��اخت اين مسجد هزينه سنگيني را 
متقبل شد تا ساختمان آن مستحكم و مقاوم 
باشد و با بهترين اسلوب معماري ساخته شود.  
بناي مسجد در س��ال 1352 به اتمام رسيد و 
مرحوم جاويد با مشورتي كه با مرحوم حسين 
لرزاده انجام داد، تصمي��م گرفت براي امامت 
مس��جد از آيت الله دكتر مفتح دعوت به عمل 
آورد. ش��هيد مفتح نخس��تين نماز را در روز 
20 ارديبهش��ت 52 با برگزاري نماز جماعت 
مغرب و عشاء و پس از سخنراني شهيد آيت الله 
محلاتي آغ��از كرد. در اين جلس��ه افتتاحيه، 
مرحوم فلسفي و فخرالدين حجازي هم حضور 
داشتند.  مس��جد جاويد در منطقه اي تجاري 
و نزديك به وزارت بهداري س��اخته شده بود، 
بنابراين افرادي كه براي اقامه نماز ظهر و عصر 
به آنجا مراجعه مي كردند، بيش از كساني بودند 
كه براي نماز مغرب و عشاء مي آمدند. مرحوم 
عباس جاويد، خود اداره امور مسجد جاويد را 
به عهده داشت و حسين و عباس خاني هم به 
او ياري مي رساندند، اما پس از مدتي، ايشان به 
كلانتري محل اعلام كرد كه به علت بيماري، 
توان اداره مسجد را ندارد و رسماً اداره مسجد 
را به عهده شهيد مفتح گذاشت،  اما ساواك به 
دليل حساسيتي كه روي شهيد مفتح داشت، 
كمي بعد مس��ئوليت اداره مسجد را از ايشان 
گرفت و بار ديگر به مرحوم جاويد واگذار كرد. از 
آنجا كه مسجد به شكل موقوفه نبود، هزينه آن 
را مرحوم عباس جاويد تجريشي تأمين مي كرد 
و مردم نيز با ن��ذورات خود در اداره مس��جد 
مشاركت داشتند. بخشي از درآمد مسجد نيز 
از طريق برگزاري مراسم ختم حاصل مي شد. از 
همان آغاز فعاليت اين مسجد، اداره آن به عهده 
هيئت امنايي متشكل از شهيد آيت الله دكتر 
مفتح، مرحوم حاج عباس جاويد، سيدمهدي 
طبرسي، س��يد محمد احمدي كاشاني، حاج 
روح الله حسني، حاج حسين خاني، حاج عباس 
خاني، ح��اج محمد مولاي��ي، محمدابراهيم 
نعمت اللهي و سيدمهدي معتمدي بود.  نقش 
يگانه مسجد جاويد در ترويج معارف اسلامي 
و آشنا ساختن مردم، به ويژه جوانان، به مباني 
انقلاب��ي و مبارزاتي، بي ترديد ت��ا حد زيادي 
مرهون تلاش ه��ا و خدمات ش��هيد آيت الله 
دكتر مفتح است. ايش��ان كه به دليل سوابقي 
كه در مبارزه با رژيم شاه داشت، ممنوع  المنبر 
شده بود، سعي كرد با داير ساختن كلاس هاي 
مختلف و تأسيس كتابخانه اي مجهز در مسجد 
كه حدود 40درصد كتب آن درباره معارف و 
احكام اسلامي و باقي در زمينه تاريخ و مسائل 
علمي و اجتماعي بودند  و نيز برگزاري جلسات 
سخنراني و پرسش و پاسخ، بر مسائل فرهنگي 

متمركز شود.
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